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En un moment en què el llenguat·
ge evoluciona per dignificar tot 
allò que anomenem, els animals 
en situació de vulnerabilitat han 
fet un pas endavant cap a una pro·
tecció més digna. Andorra ha in·
augurat les noves instal·lacions 
del centre caní de protecció d’ani·
mals de companyia, a Sant Julià 
de Lòria, substituint l’antic terme 
de «gossera» per una denomina·
ció que reflecteix millor la feina 
que s’hi fa. El ministre d’Agricul·
tura, Guillem Casal, va explicar 
que el canvi de nom respon a una 
voluntat de promoure una visió 
més respectuosa envers els ani·
mals de companyia. «A Andorra 
volem ser un referent en la pro·
tecció i benestar animal. Aquestes 
instal·lacions modernes són una 
prova d’aquest compromís».

El nou espai compta amb 32 cu·
bicles individuals i dos dobles, dis·
senyats per oferir el màxim con·
fort. Aquests estan equipats amb 
plaques calefactables, materials 
aïllants i una terrassa exterior per 
a cada animal. També s’han instal·
lat 36 plaques elèctriques i 3 aero·
termos per assegurar una tempe·
ratura adequada durant tot l’any. 
A més, el centre incorpora tecno·
logia moderna com videovigilàn·
cia, altaveus i fil musical, contri·
buint a un entorn més relaxat. La 
nova infraestructura permet aug·
mentar un 30% la capacitat d’aco·
llida, arribant fins a 60 gossos grà·
cies als 324 metres quadrats ha·
bilitats. «La capacitat ens permet 
tenir tots els animals dins de les 
instal·lacions, però hem previst 

El centre de protecció caní d’animals de companyia augmenta la seva capacitat en un 30%
SFGA

Inauguració del centre de protecció caní d’animals de companyia, a Sant Julià de Lòria.

ELENA HERNÁNDEZ MOLINA
SANT JULIÀ DE LÓRIA

Camí cap a la dignificació
BENESTAR ANIMAL

La gossera estrena nous equipaments
Tema del dia

el text es presentarà aviat. Mon·
tel, però, va remarcar la necessitat 
d’anar més enllà: «Cal regular mi·
llor la compravenda d’animals». 
En aquest sentit, va incidir en el 
fet que, ara mateix, no hi ha tants 
controls per adquirir un animal a 
través de la compravenda.

Finalment, la presidenta de 
l’associació va fer una crida a la 
responsabilitat, especialment 
amb l’arribada de les festes. «Els 
animals no són regals ni jogui·
nes. Adoptar·ne un significa as·
sumir un compromís de per vi·
da», va concloure amb fermesa. .

una transició progressiva perquè 
els gossos s’adaptin als nous es·
pais», va explicar Audrey Montel, 
presidenta de l’associació GosSos.

El Govern, per la seva banda, 
treballa en la futura Llei de tinen·

ça i protecció animal, la qual vol 
garantir una regulació clara i efec·
tiva. «La protecció dels animals de 
companyia és una prioritat del 
ministeri», va afirmar el titular de 
Medi Ambient, qui va avançar que 

GUILLEM CASAL AUDREY MONTEL

«Al país volem ser un referent 
en la protecció animal. 
Aquestes instal·lacions 
demostren el compromís»

«La capacitat ens permet 
tenir tots els animals dins de 
les instal·lacions, però hem 
previst una transició»

MINISTRE D’AGRICULTURA PRESIDENTA DE GOSSOS
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Ens ha deixat el Sisquet. 
I jo em pregunto: què po·
dria dir sobre el Xavier 
Fernández Hermoso que 
ja no s’hagi dit? Era una 
persona que vivia allò que 
feia. Li agradava, com tots 
sabem, el teatre. A l’àmbit 
escènic havia exercit múl·
tiples papers: actor, direc·
tor, professor, productor 
i, fins i tot, va escriure tea·
tre. El coneixia ja fa anys. 
Havíem parlat moltes ve·
gades al bar Cal Sinquede 
a la plaça Guillemó, que 
per a mi i per a moltes al·
tres persones sempre se·
rà coneguda com la pla·
ça de les Arcades, men·
tre tastava alguna coseta 
de la cuina tradicional 
andorrana que prepara·

La dignificació dels ani·
mals és un reflex del pro·
grés d’una societat, i la 
iniciativa d’Andorra per 
avançar en aquesta direc·
ció és un exemple que me·
reix ser celebrat. El camí 
cap a la protecció i el res·
pecte pels drets dels ani·

Un pas ferm cap al respecte 
i la dignificació dels animals

La finestra

Oberta

EDITORIAL

EL PERIÒDIC D’ANDORRA  no es fa responsable de 
l’opinió dels seus col·laboradors i tampoc s’identifica 
necessàriament amb els seus comentaris.

A efectes de publicitat contractada per persones 
pertanyents a  diferents sectors o branques 
professionals, aquest mitjà no es fa responsable del 
contingut de la publicitat en relació al disposat en  les 
normes estatutàries o deontològiques que regeixen 
la professió en concret, la qual qüestió únicament 
compet a la persona que contracta la publicitat.

mals no és només una 
qüestió de sensibilitat, si·
nó de responsabilitat col·
lectiva. El nou reglament 
que impulsa la protecció 
dels animals a Andorra su·
posa un avenç important. 
Garantir condicions de vi·
da més dignes i promou·

aquesta, que protegeixin 
no només els drets hu·
mans sinó també els d’al·
tres formes de vida. Amb 
passos com aquest, Andor·
ra demostra que és possi·
ble avançar cap a un mo·
del de societat més com·
passiva i responsable.

tàvem treballant en un 
projecte, sobre el qual ja 
haureu llegit a la prem·
sa, junts. Jo li vaig propo·
sar i ell molt il·lusionat va 
acceptar. Això semblava 
animar·ho molt. Encara 
ens faltaven unes quantes 
coses per rematar, però jo 
miraré de fer·les i que tot 
quedi com ell volia. Parlà·
vem també d’altres coses. 
Fins i tot em va aconsellar 
sobre un assumpte privat 
i vaig seguir les seves sàvi·
es paraules perquè em di·
rigien cap a allò que jo re·
alment desitjava i no em 
decidia a fer. .

va. Les visites teatralitza·
des del Sisquet per la Mas·
sana, sota el títol ‘Dei·
xa’t guiar pel Sisquet de 
cal Sinquede’ constituï·
en una manera diferent 
de descobrir la Massana. 
El Sisquet de Cal Sinque·
de, que representava a un 
pagès del segle passat ens 
portava a un altre temps 
per explicar·nos els cos·
tums de l’època, les his·
tòries i totes les anècdo·
tes de la Massana. Encara 
que visc al país, vaig anar 
una vegada per tal de viu·
re aquesta experiència. 
En aquests darrers me·
sos, ens vam reunir molt 
freqüentment per parlar 
al Bar Las Vegas o altres 
d’aquesta zona, ja que es·

animals com a éssers sen·
sibles, capaços de patir i 
gaudir, i no meres propi·
etats. A més, aquest esforç 
s’alinea amb tendències 
internacionals que recla·
men un tracte més humà 
als animals. El futur dema·
na accions concretes com 

El Sisquet de 
Cal Sinquede

re el benestar animal no 
només és un acte de jus·
tícia, sinó també un com·
promís ètic amb la convi·
vència harmoniosa amb 
el nostre entorn. Aques·
ta iniciativa posa en va·
lor la necessitat d’una le·
gislació que reconegui els 
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Comença el mes de de-
sembre, i amb ell arriba 
l’últim capítol d’aquest 
any que ens ha acompa-
nyat durant 12 mesos. 
Desembre no només és si-
nònim de fred i d’hivern, 
sinó també d’una època 
plena de màgia i tradici-
ons. Tornen les festes fa-
miliars, els àpats que ens 
reuneixen al voltant de la 
taula, els arbres guarnits 
amb il·lusió i els carrers 
que s’omplen de llum i 
color, creant un ambient 
que convida a l’esperan-
ça i la reflexió.

El Nadal marca un mo-
ment per mirar enre-
re i valorar tot allò que 
hem viscut, tot allò que 
hem aconseguit i, pot-
ser, allò que hem après 
dels moments més di-
fícils. És també l’ocasió 
de mirar cap endavant i 
plantejar-nos nous rep-
tes i objectius per a l’any 

Autea us desitja unes Bones 
Festes i un Bon any nou

LA TRIBUNA

Hem de continuar lluitant per 
construir una societat més justa i 
inclusiva envers tothom

JUNTA DIRECTIVA

 D’AUTEA

que comença. No es trac-
ta només de fer llistes de 
propòsits, sinó de fixar-
nos metes realistes, les 
quals ens inspirin i ens 
motivin a continuar mi-
llorant.

Des d’Autea, volem re-
afirmar el nostre com-
promís amb les perso-
nes amb Trastorn de l’Es-
pectre Autista (TEA) i les 
seves famílies, un com-
promís que mantenim 
fermament des de l’any 
2006, quan l’associació 
va iniciar la seva tasca. 
Aquest Nadal, més enllà 
dels desitjos habituals, 
volem demanar quelcom 
que considerem essenci-
al: continuar lluitant per 
construir una societat 
més justa i inclusiva, una 
societat on el respecte i 
la comprensió envers tot-
hom siguin valors fona-
mentals i compartits per 
cadascun de nosaltres.

La nostra missió no no-
més es limita a proporci-
onar suport, sinó també 
a fomentar una educa-
ció basada en valors uni-

versals, aquells que ens 
uneixen com a persones 
i que ens ajuden a fer del 
món un lloc millor.

En aquest camí, no es-
taríem on som sense to-
tes les persones, famíli-
es, institucions i entitats 
que ens acompanyeu. 
Des de la junta d’Au-
tea, volem expressar el 

nostre més sincer agra-
ïment per la vostra col-
laboració, suport i im-
plicació constants. Vo-
saltres feu possible que 
continuem treballant 
per un futur més prome-
tedor per a les persones 
amb TEA i les seves fa-
mílies, i és precisament 
aquesta col·laboració la 

que dona sentit a tot el 
que fem.

Així doncs, des de la 
junta d’Autea us desit-
gem unes festes plenes 
de llum, calidesa i mo-
ments inoblidables al 
costat de les persones 
que estimeu. Que el 2025 
us porti noves oportuni-
tats per créixer, per com-
partir i per continuar 
fent camí cap a una so-
cietat més humana, soli-
dària i respectuosa amb 
tothom.

Bon Nadal i feliç any 
nou! .

EL PERIÒDIC
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Aquest dimarts, els Cinemes Illa 
Carlemany van ser testimonis 
de la conferència ‘Dues visions 
sobre l’acord d’associació d’An-
dorra amb la Unió Europea’, or-
ganitzada per l’APBI, amb les in-
tervencions del notari Joan Car-
les Rodríguez Miñana i l’excap 
de Govern Jaume Bartumeu. 
L’acte va evidenciar els punts de 
vista oposats sobre el futur d’An-
dorra amb la UE, ja que mentre 
el primer ha alertat dels riscos 
econòmics i la falta de solidesa 
del text negociat, l’exmandata-
ri va insistir que l’adhesió és in-
dispensable per garantir el pro-
grés del país. 

En declaracions prèvies a l’ini-
ci de la conferència, Rodríguez 
Miñana va destacar l’oportuni-
tat de debatre de manera oberta 
i crítica sobre l’Acord i va subrat-
llar la necessitat de continuar 
promovent debats similars. «És 
una molt bona iniciativa que es 
comenci a plantejar debats en-
tre partidaris i detractors, però 
cal que aquests es portin al ter-
reny polític i deixin de ser no-
més part del soroll de l’opinió 

PARIS MAMEGHANI
ANDORRA LA VELLA

ACORD D’ASSOCIACIÓ AMB LA UNIÓ EUROPEA

pública», va afirmar. Miñana, al 
mateix temps, va posar èmfasi 
en la manca de solidesa del text 
negociat, sostenint que «no té 
bases fortes ni consolidades» i 
va expressar preocupació pels 
impactes que podria tenir l’ad-
hesió en sectors clau com la in-
versió estrangera i el mercat la-
boral. Un aspecte que va englo-
bar a la seva ponència afirmant 
que aquest acord es pot resumir 
en quatre grans llibertats: la de 
mercaderies, la de persones, la 
de serveis i la de capital.

Pel que fa a la inversió estran-
gera, Miñana va advertir que 
molts inversors que han arribat 
a Andorra buscant un entorn es-
table i allunyat de les normes 
comunitàries podrien veure les 
seves expectatives frustrades. 
«Molts inversors em comenten 
que amb aquest acord es poden 
trobar en una situació que pre-
cisament volien evitar. És la ci-
rereta del pastís per acabar amb 
la inversió estrangera», va decla-
rar. A més, va posar èmfasi en la 
precarietat laboral existent al 
país, assenyalant que el sistema 
andorrà es basa en «mà d’obra 
barata, mal pagada, i l’Acord no 
sembla que millori aquesta re-

Nacional

alitat, sinó que la podria agreu-
jar». En aquest sentit, va com-
parar el model econòmic d’An-
dorra amb el suís, explicant que 
«Suïssa paga molt bé per atraure 
talent qualificat, mentre que no-
saltres ens mantenim en sectors 
com el turisme, que requereixen 
mà d’obra menys qualificada».

Jaume Bartumeu, per la se-
va banda i en contraposició a 
aquest pensament, va reconèi-
xer la manca d’informació dis-
ponible: «No hi ha prou infor-
mació, ni prou explicació de 
què pot passar si ens girem d’es-
quena a l’Acord d’associació», 
va pronunciar, fent referència 
al tancament de les negociaci-
ons ara fa un any. Per altra ban-

EL PERIÒDIC/P.M.

Bartumeu reconeix la manca d’informació i defensa l’adhesió com a necessitat. 

Tanmateix, Bartumeu reconeix la manca 
d’informació i defensa l’adhesió com a necessitat

Miñana defensa 
que el text actual 
no té unes «bases 
consolidades»

Segons el notari, 
l’Acord es resumiria 
en llibertat de capital, 
de mercaderies, de 
persones i de serveis



6 - 7
Dimecres, 4 de desembre del 2024

ANA/R.S.

L’excap de Govern Jaume Bartumeu.

da, l’excap de Govern va insistir 
en la responsabilitat de les insti-
tucions per informar clarament 
i transparentment: «És respon-
sabilitat de tots, però especial-
ment del Govern, explicar els 
avantatges i sense amagar els in-
convenients». Altrament, va fer 
una crida a la ciutadania i els im-
plicats en el text perquè partici-
pin activament en el debat, ja 
que com bé va apuntar posteri-
orment a la seva intervenció, les 
negociacions amb Europa d’An-
dorra «es va iniciar fa 33 anys per 
assegurar uns lligams que, ara 
per ara, són necessaris».

D’aquesta manera, l’exman-
datari va consolidar, tant davant 
la premsa com a la seva ponèn-
cia, la seva postura de suport a 
l’Acord, argumentant que és im-
prescindible per modernitzar i 
diversificar l’economia andorra-
na. «Aquest acord no és una op-
ció, sinó una necessitat per in-
tegrar el país en un marc euro-
peu que garanteixi estabilitat i 
desenvolupament econòmic», 
va assenyalar, tot destacant que 
el treball de successius governs 
durant més de 30 anys ha estat 
orientat cap a aquest objectiu.

Resulta convenient assaben-
tar que durant el transcurs del 
debat, també es va mencionar 
l’impacte social i polític que 
l’Acord podria tenir a Andorra. 
Bartumeu va apuntar que, si bé 
els avantatges són significatius, 
cal abordar els inconvenients 
amb mesures compensatòries 
i una planificació adequada. 
«Hem de ser capaços d’explicar 
amb claredat què pot aportar 
l’Acord, però també ser hones-
tos sobre els sacrificis que pot 
implicar», va deslligar. Un as-
pecte que va voler corroborar 
l’excap de Govern al seu discurs 
afirmant que si es negocia amb 
la UE «ens hem d’atansar a unes 
regles del joc que determina la 
Comissió Europea». .

«No hi ha prou 
informació ni prou 
explicació de què pot 
passar si ens girem 
d’esquena a l’Acord»

ANA/R.S.

El notari Joan Carles Rodríguez Miñana.

«Molts inversors ens 
comenten que es poden 
arribar a trobar en una 
situació que volien evitar 
precisament»
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Des d’Afers Exteriors s’insta als andorrans a registrar-se i seguir les indicacions oficials

Localitzat el ciutadà andorrà a 
Corea del Sud en bon estat de salut

TENSIÓ POLÍTICA PER LA LLEI MARCIAL

El Govern ha confirmat que el 
ciutadà andorrà que es trobava 
a Corea del Sud ha estat localit-
zat i es troba en bon estat de sa-
lut, tot indicant que el Ministe-
ri d’Afers Exteriors, encapçalat 
per Imma Tor, ja ha establert co-
municacions amb ell i ha refor-
çat les recomanacions per evitar 
desplaçaments no essencials al 
país asiàtic.

A través de les xarxes socials, 
s’ha recordat el telèfon d’emer-

SFGA

Afers Exteriors insta els andorrans a registrar-se i seguir les indicacions oficials, mentre recomana evitar viatges no imprescindibles. 

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

gències consulars (+376 324 
292) per atendre qualsevol ne-
cessitat, emfatitzant la recoma-
nació de no viatjar a Corea del 
Sud actualment: «El Ministeri 
d’Afers Exteriors, arran de la de-
claració de la llei marcial a la Re-
pública de Corea, recomana evi-
tar viatjar al país si no és estric-
tament necessari, mentre no es 
conegui amb més detall l’evolu-
ció de la situació».

El comunicat transmés per 
Afers Exteriors finalitza dema-
nant als ciutadans andorrans 
que es trobin actualment al pa-

ís esmentat que contactin al telè-
fon facilitat per tal «de registrar-
se i rebre informació actualitza-
da». A més, s’aconsella «seguir les 
indicacions de les autoritats lo-
cals, mantenir la calma i infor-
mar-vos a través dels canals ofici-
als», ja que, tal com apuntalen, la 
seguretat dels ciutadans andor-
rans «és una prioritat absoluta».

Aquesta confirmació arriba en 
un moment de gran tensió a Co-

El gabinet encapçalat 
per Tor recomana 
evitar desplaçaments 
no essencials al país 
asiàtic actualment

Davant la pressió 
social i política, el 
president Yoon va 
anunciar que retiraria 
la mesura

rea del Sud, després que el pre-
sident Yoon Suk-yeol declarés 
la llei marcial. Aquesta mesura 
d’excepció, que no es prenia des 
de 1980, s’ha justificat amb l’ar-
gument de protegir l’ordre cons-
titucional davant les suposades 
activitats «pro-nord-coreanes» 
del principal grup de l’oposició, 
el Partit Democràtic.

Així i tot, durant la tarda d’ahir, 
l’Assemblea Nacional de Corea 
del Sud, controlada per l’oposi-
ció, va votar una moció per sol-
licitar la derogació d’aquesta me-
sura. En una sessió d’emergència, 
190 dels 300 membres del parla-
ment van votar unànimement a 
favor de l’aixecament de la llei 
marcial. La votació parlamen-
tària va ser seguida de protestes 
ciutadanes i enfrontaments en-
tre manifestants i forces de segu-
retat a les portes de l’Assemblea 
Nacional. Davant la pressió polí-
tica i social, el president Yoon va 
anunciar que retiraria la mesura 
després de convocar una reunió 
amb el seu gabinet. .
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0 carències
0 problemes

Per obtenir la carència de 0 mesos en l’assegurança de salut o vida s’ha d’efectuar la contractació de l’assegurança abans del 31/12/2024 amb Andbank Assegurances*.
Myandbank és un banc 100% digital, un nou canal comercial d’Andorra Banc Agricol Reig, SA. (Andbank). Andbank opera amb el Número de Registre Tributari (NRT) A700158F, el núm. de Regis-
tre Societats Mercantils 5008 i el núm. de registre a l’Autoritat Financera Andorrana (AFA) EB 01/95. Per a més informació, contacta amb hola@myandbank.com o al 881 960.

 *Andorra Assegurances Agrícol Reig S.A.U.,  NRT : A-703871-X - Núm. Registre de Societats Mercantils 8715, Llibre S-79, Folis 33 a 40. Núm. Registre de l’Autoritat Financera Andorrana (AFA) A01. 
Per a més informació, contacta amb Andbank.assegurances@andbank.com o al tel. +376 881 965

Contracta ja la teva assegurança
i gaudeix des del primer dia
de tota la tranquil·litat.

T’ho posem fàcil. Entra a l’app!

ASSE
GURA
NCES

https://myandbank.com/
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Tres noves companyies – AN-
DORGEST, Allotjaments Turís-
tics Principat ATP i la societat 
d’instal·lacions elèctriques PI-
MESA – es van incorporar aquest 
dimarts a la Xarxa d’Empreses 
Inclusives del Principat. Així ho 
va anunciar el secretari d’Estat 
d’Economia, Treball i Habitatge, 
Jordi Puy, en un acte en el qual 
l’administrador d’Allotjaments 
Turístics Principat ATP, SLU, 
Àlex Ruiz, i la presidenta d’AN-
DORGEST, Anna Maria Sala van 
signar els respectius convenis de 
col·laboració.

«La diversitat de sectors empre-
sarials que participen en aquesta 

El programa, amb set anys de trajectòria, ha facilitat la contractació en 45 empreses del país

47 persones amb discapacitat ja es 
troben ingressades al mercat laboral

XARXA D’EMPRESES INCLUSIVES

SFGA

L’administrador d’Allotjaments Turístics Principat, Àlex Ruiz, el secretari d’Estat d’Economia, Treball i Habitatge, Jordi Puy, i la presidenta d’ANDORGEST, Anna Maria Sala.

AGÈNCIES
ESCALDES-ENGORDANY

xarxa, com el comerç, la logística, 
la telefonia, l’hostaleria o els ser-
veis, és una prova que la inclusió 
laboral no té límits quan comp-
tem amb el compromís del teixit 
empresarial del país», va desta-
car Puy durant la roda de premsa 
posterior a la signatura dels con-
venis, tot fent una crida a les em-
preses perquè facin una anàlisi 
interna dels seus llocs de treball 
disponibles per a persones amb 
discapacitat que puguin ser des-
tinatàries d’aquest programa.

«Actualment, hi ha 121 per-
sones amb discapacitat treba-
llant en empreses del país grà-
cies a l’acompanyament del Ser-
vei d’Ocupació. Aquesta xifra 
demostra que el Principat avan-
ça cap a un model laboral més 

les persones amb discapacitat.
Tot seguit, Puy va donar la pa-

raula a Ruiz i Sala, qui van expli-
car la seva experiència amb els 
treballadors que han integrat a 
les seves empreses. «Estem molt 
agraïts per l’oportunitat de poder 
incorporar una persona amb dis-
capacitat al nostre equip. La seva 
implicació i responsabilitat han 
estat clau pel nostre dia a dia», va 
destacar Sala. «El nostre treballa-
dor ha quedat perfectament in-
tegrat a l’empresa, és molt servi-
cial i es relaciona bé amb tota la 
plantilla. Des del principi, quan 
la vam conèixer al Fòrum de Tre-
ball, vam veure que era una per-
sona molt vàlida, així que no vam 
dubtar en contractar-lo», va afe-
gir Ruiz, informa l’ANA. .

inclusiu i igualitari», va celebrar 
el secretari d’Estat d’Economia 
i Treball. A més, va subratllar la 
importància de continuar cre-
ant condicions de treball que 
permetin la plena integració de 

Jordi Puy

«La inclusió laboral 
no té límits quan 
comptem amb el 
compromís del teixit 
empresarial del país»

SECRETARI D’ESTAT DE TREBALL
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La cerimònia de condecoració de 
la Creu dels Set Braços a títol pòs-
tum a l’excap de Govern, Josep 
Pintat-Solans, va replegar ahir al 
Museu de l’Electricitat MW la pre-
sència de nombroses autoritats 
destacant la del seu fill, Josep Pin-
tat Forné, qui va haver de recollir 
el guardó al seu nom. «El 20 d’oc-
tubre van fer 17 anys que ens fal-
ta, és molt de temps. Igualment, 
molt agraït per aquest detall», va 
al·legar visiblement emocionat 
un Pintat que es va apropar a la 
premsa per a les degudes explica-
cions. Això sí, l’excònsol major de 
Sant Julià de Lòria i expresident 
del grup parlamentari Liberal, en-
tre altres, va deixar anar el desig 
que «en el futur totes les medalles 
que es puguin atorgar no siguin a 
títol pòstum, ja que això és  real-
ment la part més negativa».

Entre els aspectes que per a Pin-
tat van ser determinants en la fi-
gura i trajectòria política del seu 
pare, va citar que es «veia com 
un visionari, però per a nosal-
tres era més que això, un amic fi-
del». També va revelar que es va 
haver de formar en un nucli fa-
miliar molt complicat, sota uns 
valors molt ferms i, tot i això, «es 
mostrava sempre com una per-
sona molt pragmàtica i reflexi-
va, amb un do per rebre a la gent 
admirable», va concretar amb 
alegria als ulls. Al mateix temps, 
l’economista andorrà va sostreu-

re que a l’Andorra d’abans «tot-
hom es coneixia i entre els dife-
rents mitjans, ja fossin socials, 
sanitaris o administratius, tots 
col·laboraven i s’ajudaven», i que 
cada llar del país s’il·lumina grà-
cies al seu llegat; a la llum de FE-
DA, «la qual va aconseguir resca-
tar la sobirania del país».

L’actual membre de la Comis-
sió Legislativa de Sanitat del Prin-
cipat va ponderar aquest aspecte 
de la sobirania elèctrica, un punt 
que per a Pintat-Solans «era el fo-
cus de la seva visió i que apel·lava 
des del cor a tots els ciutadans 
que la recolzessin». En acabar de 

EL PERIÒDIC / P.M.

Aconseguir la 
sobirania elèctrica 
de FEDA, la fita 
de Pintat-Solans
L’excap de Govern va ser clau per obrar uns 
valors i serveis que han marcat el rumb del país

DISTINCIÓ NACIONAL

El fill de Josep Pintat-Solans, Josep Pintat Forné, ahir amb el cap de Govern, Xavier Espot.

PARIS MAMEGHANI
ENCAMP

Josep Pintat Forné

Xavier Espot

«Desitjo que en el futur 
no s’entreguin més títols 
pòstums. El meu pare 
era una persona amb un 
do de gent admirable»

«Era un veritable home 
d’estat i un visionari. Les 
seves idees no van ser 
compreses al seu dia, 
però sí passat els anys»

FILL DE JOSEP PINTAT-SOLANS

CAP DE GOVERN

comparèixer, va ser el mateix cap 
de Govern abans de pujar al fa-
ristol, Xavier Espot, qui va voler 
aclarir als informadors presents 
a qui es condecora amb la Creu 
dels Set Braços. «És una distinció 
que s’ha d’atorgar automàtica-
ment a tots els excaps de Govern 
i a tots els exsíndics», va puntua-
litzar, qui no es va poder desfer 
en més elogis envers el qui va tit-
llar de «figura incontestable de 
la història moderna d’Andorra». 
Un aspecte que també per a Es-
pot ha estat fonamental ha sigut 
la «consolidació del Govern com 
a institució pròpia», a qui també 

li va atribuïr aquest mèrit. A més 
de la compra de la central hidroe-
lèctrica de l’antiga FHASA, motiu 
pel qual el mandatari general va 
revelar que l’acte pòstum s’havia 
de celebrar a la seva seu.

Finalment, Espot també va po-
sar en relleu en el seu paper per 
l’apropament amb Europa, su-
bratllant que «ara més que mai, i 
a causa del nostre Acord d’associ-
ació, està de rabiosa actualitat». A 
més, va coincidir amb les parau-
les de Pintat Forné minuts abans 
de «visionari i home d’estat». L’ac-
te va concloure amb els deguts dis-
cursos i l’entrega de medalla. .
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Autocars Hife va presentar 
aquest dimarts la nova línia re-
gular d’autobús que connecta 
Andorra amb la localitat france-

El servei d’autobús, amb dues expedicions diàries, connecta el Principat amb França

Hife preveu 8.000 usuaris anuals amb 
la nova línia amb Acs-dels-Tèrmes

TRANSPORT I MOBILITAT

SFGA

La presentació de la nova ruta d’autobús entre Andorra i Acs-dels-Tèrmes que es va presentar aquest dimarts.

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

la importància del nou servei per 
fomentar la connectivitat soste-
nible: «Fem un nou pas per donar 
més opcions de connectivitat i 
mobilitat sostenible amb l’exte-
rior», va declarar Forné.

El servei, que va iniciar ope-
racions aquest mateix dimarts, 
preveu una afluència inicial de 
8.000 usuaris anuals, segons els 
càlculs de la companyia. El di-
rector de Hife Andorra, Pau Sa-
baté, va subratllar que el prin-
cipal atractiu de la nova línia és 
la seva connexió amb el sistema 
ferroviari francès: «L’objectiu és 
oferir una connexió intermodal 
amb França, aprofitant les con-
nexions ferroviàries de l’Arieja 
per enllaçar el tren amb Andor-
ra a través del bus», va explicar 
Sabaté.Malgrat aquesta ampli-
ació de serveis i l’augment pre-
vist de viatgers, Forné va descar-
tar, de moment, ampliar l’esta-
ció d’autobusos d’Andorra la 
Vella, argumentant que es trac-
ta d’una infraestructura relati-
vament nova i que només pateix 
congestions en períodes puntu-
als de l’any. .

sa d’Acs-dels-Tèrmes en un recor-
regut de 60 quilòmetres que in-
clou parades a Encamp, Canillo 
i el Pas de la Casa. El servei, que 
comptarà amb dues expedicions 
diàries, tant al matí com a la tar-
da, ha estat dissenyat per oferir 

una connectivitat intermodal 
amb les línies de tren d’SNCF Vo-
yageurs, millorant així la mobili-
tat entre Andorra i França.

El secretari d’Estat de Trans-
ports, Mobilitat i Transició Ener-
gètica, David Forné, va destacar 

Experts de la ITU elogien el full de ruta 
d’Andorra per al benestar digital
EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

SFGA

Un instant de la reunió d’ahir.

El full de ruta d’Andorra per a la 
digitalització i el benestar digital 
ha estat qualificat de «molt am-
biciós» i «de gran qualitat» pels 
experts de la Unió Internacional 
de Telecomunicacions (ITU) per a 
la Protecció Digital d’Infants. Ai-
xí ho va explicar el secretari d’Es-

tat de Transformació Digital i Te-
lecomunicacions, Marc Rossell, 
després de la visita que aquests 
especialistes van realitzar al pa-
ís per analitzar el treball elabo-
rat pel grup responsable del do-
cument. Segons Rossell, «poder 
comptar amb experts internaci-
onals pel benestar digital i la pro-
tecció dels joves ens garanteix un 
full de ruta que compleixi amb 

PROTECCIÓ DIGITAL D’INFANTS

els estàndards globals», va subrat-
llar. El document, que ja està fina-
litzat, es troba en la fase d’incor-
poració de les recomanacions fi-
nals. La directora de projectes de 
la ITU a Europa, Viktoriia Omelia-
nenko, va confirmar que, amb el 
document final a les seves mans, 
l’organisme està preparat per fer 
les recomanacions i solucions ne-
cessàries perquè Andorra pugui 
implementar-les amb èxit. «És 
essencial tenir tots els elements 
funcionant en l’ecosistema, com 
la regulació, la protecció dels in-
fants i esdeveniments públics». .

DAVID FORNÉ
SECRETARI D’ESTAT DE TRANSPORT

«Des d’Andorra, fem un nou pas per donar més opcions de 
connectivitat i mobilitat sostenible amb l’exterior»
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Arrestats per contraban de 
gairebé 5.000 paquets de tabac

Detingut un mecànic per utilitzar 
targetes client per contraban

Els ingressos totals de la Dua-
na per importacions al novem-
bre s’han situat en 13,6 milions 
d’euros, un 30,4% menys res-
pecte als 19,6 milions registrats 
el mateix mes del 2023. Aques-
ta xifra també representa una 
disminució del 5,5% en com-
paració amb el mes d’octubre 
d’aquest any, segons dades ofi-
cials fetes públiques per la Dua-
na.Tot i aquesta davallada men-

El sector del tabac 
contraresta amb un 
creixement del 63,9%

Caiguda del 30,4% en els 
ingressos per importacions

INGRESSOS DUANERS

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

sual, l’acumulat anual dels in-
gressos per importacions fins al 
novembre del 2024 ascendeix a 
223,6 milions d’euros, un aug-
ment del 14,5% respecte als in-
gressos obtinguts entre gener i 
novembre del 2023.

Pel que fa al sector del tabac, 
els ingressos han augmentat 
un 7,49% al novembre, assolint 
els 2,9 milions d’euros, en com-
paració amb els 2,7 milions re-
gistrats a l’octubre. Aquest in-
crement esdevé encara més 
significatiu en termes intera-
nuals, amb un creixement del 
63,9% respecte al novembre del 
2023 i del 79,3% respecte al ma-
teix mes del 2022. En l’acumu-
lat de l’any, la recaptació per 
taxes d’importació de tabac ar-
riba als 107,2 milions d’euros. 
Les taxes d’importació de com-
bustibles minerals han generat 
al novembre 4.037.630,16 eu-
ros, una disminució del 19,45% 
respecte als 5.012.470,57 euros 
recaptats a l’octubre.

Finalment, els ingressos per 
la importació d‘altres mercade-
ries han estat de 5.903.938,7 eu-
ros al novembre, amb una bai-
xada del 2,57% respecte al mes 
anterior i una caiguda del 4,5% 
respecte als 6.182.739 euros re-
gistrats al novembre del 2023. .

La Policia va arrestar aquest di-
lluns dos turistes de 27 i 35 anys 
com a presumptes autors de de-
lictes contra l’ordre socioeconò-
mic per contraban de tabac. Se’ls 
va aturar en un control de circu-

La Policia va detenir dilluns al 
migdia a Ordino un home de 
55 anys i treballador d’un ta-
ller mecànic com a presump-
te autor d’un delicte contra 
l’ordre socioeconòmic per 
haver fet servir de manera 
fraudulenta targetes client 
d’estacions de servei que les 
empreses utilitzen normal-
ment per fer el ple de carbu-
rant a les benzineres. 

L’home furtava les targe-
tes que els clients del taller 
havien deixat dins dels vehi-
cles i les emprava per adqui-
rir grans quantitats de tabac, 
fent diverses compres d’un 
màxim de 10 cartons en les 
botigues de diferents estaci-
ons de servei del país. L’ob-

lació a la CG2, a l’altura de la ro-
tonda de Soldeu. En el vehicle en 
què viatjaven, amb matrícula 
francesa, duien una gran quan-
titat de tabac, tant a la part pos-
terior del cotxe com en el male-
ter. En total, se’ls van comissar 
4.995 paquets amb un valor su-
perior als 19.500 euros..

jectiu, segons sospiten els inves-
tigadors de la Policia, podria ser 
el contraban. En alguns dels ca-
sos, a més del tabac, també es 
van comprar altres productes. 

Actuava amb la col·laboració 
de dues persones més, un altre 
home de 38 anys i una dona de 
49, els quals també haurien fet 
ús de les targetes de procedèn-
cia il·lícita i que van ser detin-
guts a la tarda i al vespre del 
mateix dilluns a Andorra la Ve-
lla i Encamp. 

La investigació es va iniciar 
arran de diverses denúncies 
que es van interposar entre els 
mesos d’octubre i novembre, 
amb un perjudici total d’uns 
22.000 euros. En tractar-se de 
targetes de facturació, les víc-
times no s’adonaven que hi ha-
via imports desmesurats fins al 
mes següent. .

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

SUCCESSOS

ARXIU ANA

El sector del tabac contraresta la tendència amb un creixement del 63,9% al novembre.

POLICIA D’ANDORRA

Una imatge del vehicle interceptat per la Policia a Soldeu.

LES XIFRES

2,9 MILIONS
Els ingressos en el sector del 
tabac han assolit els 2,9 milions al 
novembre, un augment del 7,49%.
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Ctra. General del Serrat, 
La Cortinada (ORDINO) 

Tel.: 850 068
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Els Pastorets de Sant Julià de 
Lòria tornen amb força per ce-
lebrar la seva 31a edició del 26 
de desembre al 6 de gener, amb 
un format carregat de novetats i 
adaptacions per superar la man-
ca d’un escenari convencional. 
Aquesta edició presenta canvis 
significatius en el guió, la pro-
ducció i l’escenografia, com a 
resposta a les circumstàncies 
especials derivades de l’incen-
di al Centre Cultural de la par-
ròquia. Les codirectores, Txell 
Díaz i Núria Montes, van expli-
car que l’edició d’aquest any se-
rà diferent en molts aspectes. La 
representació es farà davant la 
Casa Comuna, aprofitant l’en-
torn arquitectònic de l’edifici i 
adaptant-se al clima hivernal: 
«Hem hagut de reinventar-nos i 
adaptar-nos amb un nou vestua-
ri i una història que marcarà la 
transició dels que hem fet i els 
que vindran», va declarar la con-
sellera de Cultura del Comú de 
Sant Julià de Lòria, Teresa Areny. 

Segons Díaz, aquesta adapta-
ció ha permès explorar nous re-
cursos creatius, com les ombres 
coreografiades, titelles i una re-
interpretació del text amb pers-
pectiva de gènere. La Dama Blan-
ca s’incorpora a la història, am-
bientada a l’Andorra del segle 
XX, mentre els actors interactu-
aran amb el públic, entrant i sor-
tint de finestres, carrers i espais 
no convencionals. «Serà molt 
més interactiu, amb els actors 
que entraran i sortiran de les fi-
nestres, del carrer o des del mig 
del públic», va concretar Díaz.

Amb un pressupost de 25.000 

L’edició d’enguany 
combina a parts iguals 
tradició i innovació

La Dama Blanca i les ombres 
coreografiades, les grans novetats

TRET DE SORTIDA ALS PASTORETS 2024

COMÚ DE SANT JULIÀ DE LÒRIA

La consellera de Cultura, Teresa Areny, i les codirectores dels Pastorets 2024, Txell Díaz i Núria Montes, durant la presentació. 

AGÈNCIES
ESCALDES - ENGORDANY

euros, aquesta edició ha comp-
tat amb el suport de diverses en-
titats locals, incloent-hi el Co-
mú d’Escaldes-Engordany, el 
qual ha proporcionat mantes i 
altres materials. Areny va des-
tacar que aquest projecte és un 
exemple de «renovació, adapta-
ció i, sobretot, resiliència».

Les dificultats amb el Centre 
Cultural marquen l’edició / Tot i 
l’èxit de l’adaptació al nou esce-
nari, Areny va lamentar les cir-
cumstàncies que han portat a 
aquesta situació. «El Comú ens 
hem trobat amb el que ens hem 
trobat. Refer és molt més com-
plicat que fer de nou», referint-
se a la mala gestió passada de les 
obres del Centre Cultural. .

TERESA ARENY

TXELL DÍAZ

CONSELLERA DE CULTURA

CODIRECTORA

«Hem hagut de reiventar-nos i adaptar-nos amb un 
nou vestuari i una història que marcarà la transició 
dels que hem fet i els que vindran»

«[Aquesta edició dels Pastorets] serà molt més 
interactiva, amb els actors que entraran i sortiran de 
les finestres, del carrer o des del mig del públic»
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Magnifiques cases de pedra completa-
ment restaurades i rehabilitades a Tolo-
riu-Cerdanya
Conjunt de tres cases de pedra amb estil modern i 
amb un elegant jardí privat. Una d’aquestes cases 
és individual i les altres dues adossades.
Superfície (m2) 440 
Habitacions 9 
Banys 7
Preu: 950.000 €

Pis a Escaldes-Engordany
Pis de 52 m2 . Consta d’una cuina americana, sa-
ló-menjador, una habitació doble, un bany com-
plet amb banyera, d’una plaça d’aparcament i un 
traster.
Habitacions 1 
Banys 1
Preu: 200.000 €

Gestió de lloguers, compra i venda de finques
Administració de comunitats de propietaris

Consulti’ns sense cap compromís, 
també pot contactar-nos 

mitjançant la nostra pàgina web 
www.alpinaimmobiliaria.com

diversos

https://laportella.ad/
https://www.alpinaimmobiliaria.com/
https://instalfredandorra.com/
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Enviar cv a hola@becrestaurant.com

FEINA

Busca 

Recepcionista/
Recanvista

Interessats envieu currículum a: 
info@cimexauto.com

CIMEX AUTO, S.L.

el Periòdic

https://www.becrestaurant.com/
https://www.cimexauto.com/ca/
https://www.calameo.com/accounts/7606511
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Esports

L’atleta Ariadna Fenés ha estat 
distingida pel Comú d’Ordino 
com a reconeixement a la seva 
carrera esportiva. «Estic molt 
agraïda per aquest reconeixe-
ment que m’ha fet el Comú», ha 
expressat Fenés a EL PERIÒDIC, 
afegint que «no m’ho esperava, 
ni molt menys ara». Aquest ho-
menatge arriba en un moment 
clau de la seva trajectòria, ja 
que la corredora s’està recupe-
rant d’una lesió que l’ha apar-
tada temporalment de la com-
petició.

La lesió ha suposat un rep-
te important per a Fenés, qui 
està focalitzada a recuperar-se 
completament per estar en ple-
na forma de cara a la tempora-
da vinent. Amb especial interès, 
té la mirada posada en els Jocs 
dels Petits Estats, els quals se ce-
lebraran el 2025. «Abans de la 
lesió tenia tres curses en ment 
per acabar la temporada, però fi-
nalment no les he pogut dispu-
tar», ha explicat l’atleta. Malgrat 
la decepció, Fenés ha assegurat 
que continua determinada a 
tornar més forta: «És una pena 
perquè aquest any estava en for-
ma i hagués pogut fer un top10 
a la final, però continuaré llui-
tant perquè l’any que ve pugui 
completar tota la temporada».

La recuperació no només és 
física, sinó que implica un tre-
ball intens amb l’equip que 
l’envolta. «Porto un mes i mig 
totalment dedicada a la recupe-
ració», ha afirmat, destacant el 
paper fonamental dels profes-
sionals que l’assessoren. «Grà-
cies a aquest suport, crec que la 

FAM

‘Ari’ Fenés a l’Skyrace de Hochköing d’Àustria, al juny d’aquest any.

ELENA HERNÁNDEZ MOLINA
ESCALDES - ENGORDANY

REPORTATGE

L’atleta està focalitzada a recuperar-se per estar en plena forma, amb especial atenció en els Jocs dels Petits Estats de l’any vinent

Un reconeixement en el moment clau

lesió avança ràpidament, i se-
gurament podré tornar a cór-
rer aviat».

Fenés ha aprofitat l’ocasió 
per reflexionar sobre la impor-
tància de la salut mental en 
l’esport, especialment en dis-
ciplines de resistència com la 
seva. «Mentalment, ha sigut 
dur, però menys del que espe-
rava», ha reconegut. L’atleta ha 

‘Ari’ Fenés

«En aquest esport no 
sempre pots estar al 
màxim nivell, encara 
menys durant tota la 
temporada»

«La part mental és 
sovint més important 
que el rendiment en si, i 
ha sigut dur, però menys 
del que esperava»

CORREDORA

subratllat que molts corredors 
comencen de manera amateur 
i, a mesura que es professiona-
litzen, augmenta la pressió. En 
aquest context, tenir el suport 
d’un professional pot marcar 
una gran diferència.

«En aquest esport no sem-
pre pots estar al màxim nivell, 
i menys durant tota la tempo-
rada», ha puntualitzat Fenés. 
Segons l’atleta, és essencial ac-
ceptar que hi haurà curses bo-
nes i d’altres no tan bones. «La 
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Ariadna Fenés rebent el reconeixement del Comú d’Ordino a la seva carrera esportiva.

CURS 2024/25 - TENNIS

Vicky Jiménez retorna a la 
competició vencent (1-2)
POL FORCADA QUEVEDO
ESCALDES - ENGORDANY

Dos mesos després de la lesió al 
genoll que va patir a l’ITF W100 
de Shrewsbury − va caure a set-
zens per un hematoma al genoll 
enfrontant-se a Hephzibah Olu-
wadare −, Vicky Jiménez va tor-
nar a competir ahir desfent-se de 
Sara Cakarevic als setzens de fi-
nal del WTA 125 d’Angers per 1-2.

Trobant a faltar la competició, 
en el primer set l’andorrana es 
va imposar de manera contun-
dent per un joc a sis i trencant 
dos serveis de la seva rival. El se-
gon, però, va ser ben diferent. 
La igualtat va incrementar per 

moments, i tot i que la francesa 
(292a del rànquing WTA) es va 
avançar fins a un 5-2, la jove tri-
color va fer l’empat trencant de 
nou un servei contrari. Del 5-5 es 
va passar al 6-6 i el seu respectiu 
‘tiebreak’, en el qual la local va 
portar la batuta en tot moment, 
encara que Jiménez mantenia 
les distàncies, per enviar el matx 
al tercer i definitiu set.

En aquest, la pirenaica (159a 
al rànquing mundial) es va re-
fer per tornar a manar. Primer 
va perdre un servei, però ràpida-
ment va col·locar l’1-5 trencant-
n’he tres. En el darrer joc, i amb 
el triomf a tocar, es va tornar a 
la igualada, tot i que de nou es 

MUTUA MADRID OPEN

Vicky Jiménez al Mutua Madrid Open de l’any passat.

va imposar Jiménez.
A la següent ronda, els vuitens, 

la tenista del Principat s’enfron-
tarà amb l’alemanya Tamara 

Korpatsch, número 187 del món 
que el dilluns es va desfer de la se-
va compatriota Anna-Lena Fried-
sam per 2-0 (6-3 i 6-3). .

part mental és sovint més im-
portant que el rendiment en 
si», ha destacat, recordant que 
una bona gestió emocional és 
clau per afrontar els reptes de 
l’esport de competició.

La recuperació no 
només és física, sinó 
que implica un treball 
amb l’equip que 
l’envolta

Tot i els obstacles, Fenés man-
té una actitud optimista i com-
promesa amb el seu futur es-
portiu. La seva determinació i 
la seva confiança en el procés 
de recuperació són evidents. 
Amb la mirada fixada en els se-
güents objectius, l’atleta d’Or-
dino continua treballant per 
tornar a competir al més alt ni-
vell i continuar sumant èxits a 
la seva trajectòria. .
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L’atleta visita Andorra 
per explicar la seva 
història de vida

Roca: «No som les persones les que 
ens posem límits, sinó la societat»

DIA INTERNACIONAL

CURS 2024/25 - ESQUÍ

EL PERIÒDIC/P.F.Q.

Àlex Roca i Mari Carme Maza durant la conferència.

‘El límit te’l poses tu’. Aquest és 
el títol de la conferència que ahir 
a la tarda va acollir el Centre de 
Congressos a càrrec d’Àlex Roca 
per commemorar el Dia interna-
cional de les persones amb disca-
pacitat, molt relacionat amb el 
seu exemple de superació, però, 
sobretot, amb el de la societat. 
En aquest sentit, i demanat pels 
límits que ens podem posar, l’es-
portista va reconèixer que cadas-
cú té els seus i que per això «tots 
som diferents». Així i tot, Roca 
va insistir en què «normalment 
la societat i l’entorn és el que ens 
limita i ens determina l’entorn, 
com actuar o què fer». Envers la 

POL FORCADA QUEVEDO
ANDORRA LA VELLA

xerrada, el català va apuntar que 
porta aquest títol perquè és el 
seu estil de vida. «Vinc a explicar 
la meva història de vida per tren-
car prejudicis i estigmes d’aques-
ta societat, a intentar que les per-
sones que tindré al davant llui-
tin per complir els seus somnis 
i per ser feliços», incidia al res-
pecte, afegint que per a ell és im-
portant transmetre que la seva 
voluntat no és que demà surti 
tothom a córrer, sinó que llui-
ti per allò que desitja. En darrer 
lloc, i preguntat per aquest dia 
que serveix més que mai com a 
recordatori de l’accés universal 
en tots els aspectes de la vida i la 
lluita que hi ha al respecte, Roca 
es va mostrar satisfet esmentant 
que cada vegada la societat aju-
da més a què aquells que tenen 
dificultats, pensaments o orien-
tacions diferents siguin més in-
closos, tot i que «crec que queda 
moltíssima feina, però per això 
estem aquí». .

Àlvar Calvo finalitza 13è al 
segon eslàlom FIS de Levi
EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

Ahir es va disputar la quarta i úl-
tima jornada de curses FIS a Levi 
(Finlàndia), amb un segon eslà-
lom en el qual Àlvar Calvo, 13è, 
va ser el més destacat de l’equip 
nacional masculí.

Calvo va marcar el 14è crono 
a la primera mànega i a la sego-
na va ser 10è, per acabar 13è fi-
nalment amb 45.75 punts FIS, 
els quals no milloren els seus 
actuals 40.04, però es queda a 
prop. Segons van apuntar des 
de la FAE, la cursa va estar mar-
cada per una primera mànega 

molt regirada que va provocar 
29 abandonaments, entre ells 
els d’Àlex Rius, Xavier Cornella, 
Marc Fernández, Pirmin Estru-
ga i Èric Ebri.

EBBE U19 / Dia complicat a Val Gar-
dena (Itàlia) per a l’equip EEBE 
U19, tot i que el cos tècnic va va-
lorar molt positivament per l’es-
quí mostrat pels esquiadors Sal-
va Cornella, Martí Llort i Carlos 
Salinas. Tot i que els resultats 
no van ser els desitjats (Cornella 
72è, Llort 113è i Salinas 143è), 
l’esquí de tots tres va ser molt po-
sitiu perquè les condicions quan 
els va tocar esquiar van canviar 

SKILV

Àlvar Calvo competint a Pozza di Fassa, al febrer d’enguany.

molt respecte als primers a com-
petir i, amb tot, «han lluitat molt 
bé contra aquestes condicions 
a una pista transformada molt 
més lenta i sense visibilitat», van 
indicar des de la federació.

En aquest sentit, la forta ne-
vada que va començar a caure 
va deixar la pista molt afectada, 

però segons va explicar el res-
ponsable del grup Xavier Sala-
rich, els andorrans s’ho van llui-
tar molt: «Han esquiat molt bé, a 
partir del dorsal 40 s’ha posat a 
nevar com una bèstia i la neu era 
molt més lenta, sense visibilitat, 
però molt ben esquiat i me’n 
vaig satisfet pel que hem vist». .
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Tony Cachafeiro ha posat punt 
final a la seva temporada més 
exitosa al món del kàrting amb 
una 15a posició al mundial IA-
ME IWF, celebrat al circuit de Su-
era (Saragossa), on es va mesurar 
davant els millors pilots del món 
en la seva última carrera a la ca-
tegoria Mini. Cal recordar que 
no es tracta del mundial pròpia-
ment en si perquè no és el de la 
FIA, tot i que als pàdocs es consi-
dera del mateix valor i hi prenen 
part els mateixos corredors.

La setmana (la qual va tenir 
activitat a pista de dilluns a dis-
sabte) va estar marcada pels 
problemes meteorològics, amb 
una incessant boira que no va 
permetre disputar moltes de 
les sessions programades per a 
l’esdeveniment.

El tricolor va tenir un mal ini-

ci sent vuitè del seu grup i 24è a 
la classificació general. Això el 
va obligar a sortir, justament, 
vuitè a les cinc mànegues clas-
sificatòries, remuntant algu-
nes posicions per començar la 
final en 18a plaça i acabant-la 
15è, just davant del vigent cam-
pió d’Espanya.

L’any vinent, el jove farà el 
salt a la categoria Júnior, on 
tindrà un curs d’aprenentatge 
abans de lluitar per tot de nou 
el 2026. Arrencarà al mes de ge-
ner amb l’Hivern Kàrting al cir-
cuit de Xiva, a València.

EL PALMARÈS / Cachafeiro ha aca-
bat aquesta temporada entre els 
20 primers l’europeu de kàrting, 
entre els 15 primers el mundial 
de kàrting, entre els tres primers 
el campionat d’Espanya i el cam-
pionat valencià, a més de gua-
nyar les copes internacionals Le-
Cont Trophy i Hivern Kàrting. .

Tony Cachafeiro 
tanca l’any dins 
el top15 mundial
El curs l’arrencarà al gener amb l’Hivern Kàrting

FI DE CURS 2023/24 - KÀRTING

EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

CACHAFEIRO COMUNICACIÓ

Tony Cachafeiro durant una prova d’aquest curs que acaba de finalitzar.

Xavi Jové es va proclamar, el 
passat cap de setmana, cam-
pió de Catalunya de Duat-
ló de Muntanya en general i 
també en la categoria de Po-
licies i Bombers. La compe-
tició, disputada a Òdena, va 
veure com l’andorrà va atu-
rar el crono amb un 1’31.28, 
gairebé dos minuts per so-
bre del segon classificat.

L’integrant de l’equip na-
cional de la FAC comença ai-
xí amb bon peu la pretem-
porada del 2025, en la qual 
continuarà tenint marcats 
grans objectius en les dife-
rents modalitats on habitu-

FAC

Jové durant el campionat, disputat a Òdena.

Xavi Jové, campió de 
Catalunya de Duatló 
de Muntanya
L’integrant de la FAC va 
aturar el crono gairebé 
dos minuts per sobre 
del segon classificat

alment participa: XCM i Gràvel. 
Enguany, però la gran fita serà 
estar en ple rendiment la dar-
rera setmana de maig del 2025 
quan es disputin els Jocs dels Pe-
tits Estats d’Andorra. .

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

Adrià Regada continua la se-
va particular pretempora-
da on el ciclocròs està sent el 
protagonista. Amb l’objectiu 
d’aconseguir explosivitat, el 
corredor de l’Alea Caja Rural 
i integrant de l’equip nacio-
nal de la FAC va aconseguir, 
el cap de setmana a Vic, el se-

gon lloc a la categoria sub23 i la 
cinquena posició de la general.

Si la setmana anterior a la Seu 
d’Urgell l’andorrà iniciava la se-
va pretemporada, aquesta ve-
gada a Vic els objectius ja eren 
més ambiciosos «amb la cerca 
de més agilitat a sobre de la bici-
cleta tot i la càrrega a les cames 
habitual en aquest moment de 
la pretemporada», segons van 
apuntar des de la federació. .

Adrià Regada, en sub23, 
acaba el ciclocròs de Vic 
obtenint la segona posició
El ciclista de l’Alea Caja Rural assoleix, a 
més, el cinquè lloc de la general

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

PRETEMPORADA - CICLISME



el Periòdic News

Miquel Puig, economist and for-
mer Secretary of Economy of the 
Generalitat of Catalonia, expres-
sed a critical position towards 
the Association Agreement be-
tween Andorra and the Europe-
an Union, in his intervention 
as advisor of Concòrdia on this 

The Concòrdia economist and advisor warns that the agreement could dismantle key sectors.

ANA/M.R.

The Concòrdia economist and advisor warns that the agreement could dismantle key sectors and favor the entry of large foreign companies.

ELENA HERNÁNDEZ MOLINA
ESCALDES-ENGORDANY

ASSOCIATION AGREEMENT WITH THE EUROPEAN UNION

Puig denounces that the Agreement 
“compromises the Andorran economy”

the more than 6,000 European 
laws that the Agreement would 
entail could mean removing 
obstacles to certain trade barri-
ers, but it would also mean great 
difficulties for the country. “The 
European Court of Justice would 
go beyond Andorra’s jurisdicti-
on, and this has important im-
plications for sectors such as la-
bor law,” he said. Escalé also war-

ned about the housing crisis and 
pointed out that the Agreement 
could aggravate the problem, 
encouraging excessive construc-
tion outside urban centers and 
making access to decent hou-
sing even more difficult.

On the other hand, the gene-
ral councilor and president of 
the party, Núria Segués, assured 
that “adherence at any price is 

matter. During the statements 
prior to the first public event 
of the parliamentary group to-
wards the negotiations with Eu-
rope, Puig stated that this agre-
ement “creates more problems 
than solutions”, highlighting 
significant economic risks.

In the same vein, the president 
of the parliamentary group, Cer-
ni Escalé, stated that applying 
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is structurally lower than that 
of other neighboring countries, 
such as Spain and France, and 
the economic opening derived 
from the agreement would not 
help reverse this situation. He 
also highlighted that the arrival 
of foreign capital in the real es-
tate market would aggravate the 
housing access crisis for the lo-
cal population. However, Esca-
lé proposed that, instead of the 
current Association Agreement, 
Andorra explore alternatives 
that would allow it to join Euro-
pean programs without the ne-
ed for such a broad association. 
«There are options that do not 
involve applying all these rules 
and that can guarantee better re-
sults for Andorra,» he said.

Puig insisted that Andorra ne-
eds a link with the EU, but con-
siders that this must be radica-
lly different from the one cur-
rently proposed, appealing to 
the defense of the country’s key 
sectors such as finance. In this 
sense, he gave as an example Mo-
naco, which decided to break off 
negotiations with the Europe-
an Union for similar reasons, 
while maintaining good relati-
ons with the bloc. According to 
Puig, «the EU does not want to 
have any problems with anyone, 
nor would it have them with An-
dorra», emphasizing that the co-
untry has the capacity to negoti-
ate more beneficial conditions 
that are more appropriate to its 
reality. .

ANA/M.R.

The President of the Parliamentary Group, Cerni Escalé, at the event held at the E-E 
Municipality.

not viable” and called for explo-
ring other ways that do not com-
promise the Andorran economy 
or the country’s sovereignty. He 
also noted that key decisions on 
this agreement are postponed 
until spring 2025, which leaves 
Andorra in a waiting position 
that prevents immediate action.

However, the general counci-
lor Pol Bartolomé warned that 
the country’s socio-economic si-
tuation is already worrying and 
that the Andorran population 
«lives worse than it did ten years 
ago». According to Bartolomé, 
the agreement does not genera-
te enthusiasm among citizens, 
and it is highly likely that the po-
pulation will reject it in a refe-
rendum. He stressed that it is ne-
cessary to avoid an internal frac-
ture in the country and work for 
conditions that guarantee a dig-
nified life for Andorrans.

For his part, Puig warned that 
the negotiated text could not 
only cause the disappearance of 
economic sectors, but also a ne-
gative transformation in sectors 
such as construction, which al-
ready represents a disproporti-
onate economic proportion, ri-
sing to 8%. He also highlighted 
the danger of local compani-
es being replaced by branches 
of larger corporations from ot-
her EU states, particularly affec-
ting regulated professions such 
as law. In this regard, according 
to Puig, Andorra’s productivity 

NÚRIA SEGUÉS

CERNI ESCALÉ

POL BARTOLOMÉ

MIQUEL PUIG

“Key decisions on this 
Agreement are postponed 
until spring 2025 and this 
leaves the country in a 
waiting position”

“The European Court of 
Justice would override 
Andorra’s jurisdiction, 
and this has important 
implications”

“The Agreement does 
not generate enthusiasm 
among citizens, and it 
is highly likely that the 
population will reject the 
referendum”

“Andorra’s productivity is 
structurally lower than that of 
other neighboring countries 
such as France”

“The European Union does 
not want to have disputes 
with anyone [...] Andorra has 
the capacity to negotiate 
beneficial conditions”

PRESIDENT OF CONCÒRDIA

PRESIDENT OF CONCÒRDIA

GENERAL COUNSELOR

ECONOMIST ADVISOR

https://www.immo-laportella.com/
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Farmàcies de guàrdia

Dimecres 4 
F. Enclar 

Av. Príncep Benlloch 87 
Andorra la Vella

Tel. 804333

Dijous 5 
F. El Consell 

C/ Prat de la Creu 87 
Andorra la Vella

Tel. 819219

Divendres 6 
F. El Consell 

C/ Prat de la Creu 87 
Andorra la Vella

Tel. 819219

Dissabte 7 
F. Edelweiss 

C/Bra. Riberaygua 31 
Andorra la Vella

Tel. 831227

Tv+ràdioDivendres, 1 de març del 2024 29Tv+ràdioDimecres, 4 de desembre del 2024

FM
Cadena Dial 
Andorra

88.1

R7P

89.0

Pròxima FM 
Andorra

89.5

RNA

91.4

SER Catalunya 
Andorra

92.1

Els40 Classic 
Andorra

92.6

Ràdio Valira 
(Punto ràdio)

93.3

Flaix FM

93.8

RNA

94.2

Andorra 1

96.0

Ràdio Valira 
(Onda Cero)

98.1

NRJ

100.6

AD Ràdio

101.5

France Inter

101.8

Ràdio Ser 
P. d’Andorra

102.3

France 
Musique

102.6

Els40 Andorra

103.3

France 
Culture

104.0

Catalunya 
Ràdio

104.6

Ràdio 4

106.0

Ràdio 1

106.8

Ràdio Seu

107.2

Ràdio 
Principat

107.5

Ràdio 3

107.9

Transports
ANDBUS (803 789)

Les guàrdies començaran a les 9.30h del matí del dia assenyalat i acabaran a les 9.30h del matí següent. 
Poden variar, cal confirmar-les al telèfon: 829 914

ALSINA GRAELLS (827 397)
Andorra-Barcelona: 6 / 6.45 / 10.30 / 15 / 17 / 19.15
Barcelona-Andorra: 6.15 / 6.30 / 7.30 / 10.30 / 13 / 15 / 17 
/ 19
Andorra-Lleida: 8.15 / 16.15 
Lleida-Andorra: 9.30 diumenge / 11.30 de dilluns a di-
vendres / 16 de dilluns a diumenge

CAMINO BUS LAZARA (865 500)
Andorra-Galicia-Portugal: dc / dj / dg: 15.30
Portugal-Galicia-Andorra: dm / dj / dv: 15.30

HISPANO IGUALADINA (902 447 726)
Andorra-Reus: 17.00. Servei diari
Reus-Andorra: 7.40. Servei diari

HISPANO ANDORRANA (807 000)
Escaldes-La Seu: de 8 a 21. Cada hora
La Seu-Escaldes: de 7 a 20. Cada hora
Dg: Escaldes-Engordany-La Seu d’Urgell: 8.15 / 10.30 
/ 13 / 17 / 19.15
La Seu d’Urgell-Escaldes-Engordany: 7.45 / 9.10 / 12 / 16 / 
18.30
Estació d’autocars-l’Ospitalet: 5.45 / 17 
L’Ospitalet-Estació d’autocars: 7.35 / 19.45
Estació d’autocars-Costa Daurada: 8.00
Costa Daurada-Estació d’autocars: 17.30 (dl a dv)

MONTMANTELL (807 444)
Andorra-Lleida: 6 / 8 / 11.30 / 15.30 / 18
Lleida-Andorra: 10.15 / 14 / 16 / 20 i 22
DIRECT BUS-NADAL JULIÀ (805 151)
Andorra-Barcelona aeroport:  6.15 / 8.15 /
11.15 / 13.15 / 15.15 / 18.15 / 20.15 /22.15
Barcelona aeroport (Terminal 1 planta 0)-Andorra: 7.30 
/11.00 / 13.00 / 15.00 / 17.30 / 20.00 /  23.00
Barcelona aeroport (Terminal 2 Mural Miró)-Andorra: 
7.45 / 11.15 / 13.15 / 15.15 / 17.45 / 20.15 / 23.15
Barcelona Sants (estació de ferrocarril)-Andorra: 
6.15 / 8.15  / 11.45 / 13.45 / 15.45 / 18.15 / 20.45 / 23.45

SOLDEVILA  (Amb reserva prèvia 828 117)
Andorra - Lleida: 8.00 / 15.45 Lleida - Andorra: 12.00 / 
20.15

TAXIS
ATA 863 000 / 861 005
MÉS TAXI 828 000 / 862 488
TAXI EXPRES 812 345

04:00 h 07:00 h 07:15 h 07:30 h
06:00 h 09:00 h 09:15 h 09:30 h
08:00 h 11:00 h 11:15 h 11:30 h
10: 00 h 13:00 h 13:15 h 13:30 h
12: 00 h 15:00 h 15:15 h 15:30 h
14: 00 h 17:00 h 17:15 h 17:30 h
16: 00 h 19:00 h 19:15 h 19:30 h
18: 00 h 21:00 h 21:15 h 21:30 h

08:45 h 09:00 h 09:15 h 12:00 h
10:45 h 11:00 h 11:15 h 14:00 h
12:45h 13:00 h 13:15 h 16:00 h
14:45h 15:00 h 15:15 h 18:00 h
16:45 h 17:00 h 17:15 h 20:00 h
18:45 h 19:00 h 19:15 h 22:00 h
20:45 h 21:00 h 21:15 h 00:00 h
22:45 h 23:00 h 23:15 h 02:00 h

05:00 h 05:45 h 08:30 h 08:45 h
10:00 h 10:45 h 13:30 h 13:45 h
15:00 h 15:45 h 18:30 h 18:45 h

11:00 h 11:30 h 14:25 h 15:00 h
15:00 h 15:30 h 18:25 h 19:00 h
20:00h 20:30 h 23:25 h 00:00 h

ANDORRA BARCELONA BARCELONA BARCELONA
   Estació Av. Diagonal Aeroport T2 Aeroport T1

BARCELONA BARCELONA BARCELONA ANDORRA
 Aeroport T1  Aeroport T2 Av. Diagonal    Estació

ANDORRA PAS DE LA CASA TOULOUSE TOULOUSE
   Estació Bus Stop Aeroport Estació

 TOULOUSE TOULOUSE PAS DE LA CASA ANDORRA
 Estació  Aeroport      Bus Stop   Estació

06:15 h 08:45 h
08:15 h 10:45 h.
10:00 h 12:30 h
12:15 h 14:45 h.
14:00 h 16:30 h
16:15 h 18:45 h.

09:45 h 12:00 h
11:45 h 14:00 h.
13:45 h 16:00 h
15:45 h 18:00 h.
17:45 h 20:00 h
19:45 h 22:00 h.

ANDORRA   LLEIDA
   Estació   Estació AVE

LLEIDA   ANDORRA
Estació AVE        Estació

SUDOKU  

D
IF

ÍC
IL

N
O

R
M

A
L

FÀ
C

IL
Solucions:

Fàcil:

Normal:

Difícil:

PROGRAMACIÓ TVPROGRAMACIÓ TVPROGRAMACIÓ TV

07:00
Club Piolet

08:00
Avui serà un bon dia, amb Gabriel 
Fernàndez

12:00
Mou-te

12:20
El Trànsit

13:00
El camí de la vida, amb Àlex Rovira: 
Cristina Viladomat

13:45
Informatiu migdia

14:15
La Companyia, amb Xavier Albert

16:00
Informatiu migdia

17:00
Roda de premsa posterior al consell 
de ministres

18:00
El Trànsit

18:20
Tech 24

18:30
Informatiu France 24

19:00
Mou-te

19:20
El Trànsit

20:00
El cafè de l’Avui serà un bon dia, amb 
Gabriel Fernàndez

20:45
Informatiu vespre

21:15
El cap de Govern respon

22:45
Quixots, amb Nil Forcada: Cossos 
estranys

22:55
La Companyia, amb Xavier Albert

23:40
Roda de premsa posterior al consell 
de ministres

01:00
Àrea Andorra Difusió

Roda de premsa posterior 
al consell de ministres17.00

https://andbus.net/
https://www.alsa.es/
http://autocareslazara.com/
https://www.andorradirectbus.es/es/?gad_source=1&gclid=CjwKCAiAloavBhBOEiwAbtAJO8LJtemMsdbIRFqkT_H8jxlztBJ0wqFVQyMJnhTcIP-1kmtCDAFHYBoCJOsQAvD_BwE
https://specialolympicsandorra.ad/ca/
https://gos-sos.org/


NIOH 2
PLAYSTATION 4 / PLAYSTATION 5 / PC

DESENVOLUPADOR:

VALORACIÓ PERSONAL

GÈNERE:

DATA DE LLANÇAMENT:

DISTRIBUÏDOR:

Team Ninja

Hack and slash i rol d’acció

13 de març de 2020

Sony Interactive Entertainment

Videojocs Dimecres, 4 de desembre del 202430

PUNTUACIÓ

PARIS

MAMEGHANI

8.6

La història té inici quan 
el protagonista, Hide, es 
desperta d’un malson 
recurrent i després de salvar 
la vida d’un vilatà, troba una 
carta misteriosa que els porta 
a Jusanzakura. Després de 
netejar el poble tant dels 
Yokai com dels bandits, 
Hide s’enfronta contra un 
Yokai gegant, el Mezuki, i en 
derrotar-lo, comença a perdre 
el control del seu poder Yokai 
fins que Tokichiro, el remitent 
de la carta, el salva per marxar.

Justament ahir PlayStation celebrava 30 anys d’aniversari, i aquest 
és un dels seus millors exclusius! Un joc dinàmic, frenètic, cruel i 
d’acció de rol amb uns enemics despiadats, i tot ambientat en 
un Japó feudal del qual no s’escapa cap detall. L’ambientació 
és fantàstica i el gran arsenal d’armes i enemics, també. Val a dir 
que els monstres finals són excessivament difícils i un ha de saber 
perfeccionar bé les mecàniques per poder sobreviure al seu infern.

SINOPSI

Dificultat

Jugabilitat

Gráfics

Personatges

Ambientació

Banda sonora

https://pompesfunebresdelesvalls.com/
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